
ND Vijesti, Društvo, 19. oktobar 2011.

Racija u ZIKS-u
Podgorica - Umjesto da se pozabave ispitivanjem uslova u dijelu istražnog zatvora poznatog
kao "Kambodža", uprava ZIKS-a juče je izvela raciju u potrazi za mobilnim
telefonima kako bi otkrili kako su fotografije, ali i izjave pritvorenika stigle do javnosti.
Više sagovomika "Vijesti", koji se trenutno nalaze u ZIKS-u, potvrdilo je da je
šefovima obezbjeđ enja, nakon objavljenog teksta o "Kambodži", izdato
specijalno naređ enje da pronađ u mobilne telefone.
Ipak, kako do "Vijesti" ponovo ne bi stigle informacije o nehumanom ponašanju
prema "neposlušnima", tokom sprovođ enja akcije nije primjenjivana sila.
Sagovomici "Vijesti" tvrde da niko nije povrijeđ en.
"Bio je to veliki obilazak. Šefovi obezbjeđ enja sve su pretresli tražeći telefone sa kojih
su, kako sumnjaju, poslate informacije "Vijestima". Silu nijesu primjenjivali, samo
su vršili pretres", kazao je jedan od sagovomika "Vijesti".
Do kraja radnog dana zbog pooštrene kontrole, "Vijesti" nijesu uspjele da dođ u
do informacije koliko telefona je zaplijenjeno, šta je u njima nađ eno kao ni imena i
prezimena trenutnih "stanovnika" "Kambodže".
Osim naredbe da se hitno pronađ u telefoni, menadžmet zatvora je, prema istom izvora,
primijenio i mjera zabrane dostavljanja "Vijesti" zatvorenim osobama.
"U toku ranih jutarnjih sati možemo da vidimo novine. Danas ih nigdje nije bilo.
Zabranili su. Tek u 15 do dva smo uspjeli da ih vidimo", kazao je on juče.
Ipak, objašnjava, naređ enje da se pritvorenici izmjeste iz neuslovnih prostorija nije izdato
jer, kako ističe, nemaju gdje sa njima: "U jednoj od soba 'Kambodže' sada ima 18
pritvorenika".
Međ utim, kakvo je zaista stanje u istražnom zatvora "Vijesti" nijesu uspjele da
saznaju, jer pomoćnik direktora ZIKS-a Zoran Magdelinić nije želio da da dozvolu novinarki
da obiđ e istražni zatvor. On je ponovio da "Kambodže" nema već nekoliko
godina, dodajući da ne želi da komentariše izjave pritvorenika.
"Nikada od mene više nećete dobiti izjavu, možete jedino da se obratite PR
službi", isključiv je bio Magdelinić, koji je prethodnog dana vrlo pohvalno govorio o
uslovima u istražnom zatvora.
Upitan još jednom da li važi dogovor od prije dva dana da se novinarki "Vijesti"
omogući obilazak istražnog zatvora, Magdelinić je bio kategoričan: "To sam Vam
ponudio jer ste pitali za 'Kambodžu'. Sada nema potrebe".
O "Kambodži" juče nije želio da se izjasni ni predsjednik podgoričkog Višeg suda
Mušika Dujović, kojem su "Vijesti" poslale dopis pitajući ga koliko često je odlazio
u istražni zatvor tokom 2011. godine, i da li je tokom obilaska zatvora posjetio prostorije u
kojima borave pritvorenici. Dujović je upitan i da li je znao da u sklopu istražnog zatvora
postoji odjeljenje "Kambodža", s obzirom na to da prema odredbama Zakonika o
krivičnom postupku nadzor nad izvršenjem pritvora pada na njega kao predsjednika suda.
Prema ZKP-u, predsjednik suda ili sudija koga on odredi dužan je, najmanje dva puta
godišnje da obiđ e pritvorenike i da se, ako nađ e za potrebno, i bez prisustva nadzornika i
stražara, obavijesti kako se pritvorene osobe hrane, kako im se obezbjeđ uju drage potrebe i
kako se sa njima postupa. Predsjednik, odnosno sudija, dužan je i da pređ uzme potrebne
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mjere da se otklone nepravilnosti uočene prilikom obilaska zatvora i da o svom obilasku
sačini izvještaj koji podnosi predsjedniku Vrhovnog suda i dostavlja ministarstvu nadležnom
za poslove pravosuđ a.
Sagovomici "Vijesti" kazali su da Dujović jeste dolazio u ZIKS, ali da prostorije u
kojima se nalaze pritvorenici nije obišao nikada, pa nije ni mogao da vidi da pritvorenici u
"Kambodži" spavaju po dvojica u krevetu, i da ima i onih koji san traže na podu.
T. PAVIĆEVIĆ
RADOVIĆ: Ni "K" od "Kambodže"
Bijelo Polje - Direktor ZIKS-a Milan Radović rekao je juče na konferenciji za medije u Bijelom
Polju da su u opritvorskoj zgradi u Spužu napravljeni pomaci, te da je proširena za 98
kreveta "za razliku od prije nekoliko godina kada je u pritvora bilo više od 500 ljudi, a
sada ih je 350".
On je kaznao da je ako se ima u vidu i najavljeno proširenje kapaciteta, potpuno jasno da u
istražnom zatvoru nema ni "k" od "Kambodže" i pozvao "sve
koji to žele da dođ u i lično se u to uvjere.
Konferencija za medije juče je u održana povodom posjete bjelopoljskom zatvoru šefa
sektora za implementaciju projekata u delegaciji EU u Crnoj Gori Nikole Bertolinija.
"Naravno, situacija u zatvorskim prostorijama može biti poboljšana i ono na čemu
radimo je ubrzanje proseca implementacije projekta koji će promovisati primjenu
alternativnih sankcija i bezuslovnu slobodu", kazao je Bertolini najavljujući podršku za
gradnju novih zatvorskih objekata.
On je naveo daje i zakonodavni okvir koji sada postoji u Crnoj Gori dobar i da je u pitanju
njegova implementacija.
-Uslovi u zatvora treba da budu i biće poboljšani. Treba raditi na smanjenju trajanja
postupka, odnosno smanjenju trajanja pritvora. Šteta je vidjeti veliki broj ljudi koji dijele isti
prostor za vrlo male kazne, ali u slučaju alternativnih sankcija njih bi manje bilo - kazao je
Bertolini.
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PRETRES: N a k o n pisanja „Vijesti" o „Kambodži", u ZIKS-u pregledali 

zatvora, uprava izdala specijalno naređenje da se nađu mobilni telefoni 
e istražnog 

Racija u ZIKS-u 
Podgorica - Umjesto da se 

pozabave ispitivanjem uslova 
u dijelu istražnog zatvora p o z 
natog kao "Kambodža", upra
va ZIKS-a juče j e izvela raciju 
u potrazi za mobilnim te le 
fonima kako bi otkrili kako su 
fotografije, ali i izjave prit
vorenika stigle do javnosti. 

Više sagovomika "Vijesti", 
koji se trenutno nalaze u 
ZIKS-u, potvrdilo j e da je 
šefovima obezbjeđenja , n a 
kon objavl jenog teksta o 
"Kambodži", izdato specijalno 
naređenje da pronađu m o 
bilne telefone. 

Ipak, kako d o "Vijesti" p o 
novo ne bi stigle informacije o 
nehumanom ponašanju p r e 
ma "neposlušnima", tokom 
sprovođenja akcije nije pr im

jenjivana sila. Sagovomic i 
"Vijesti" tvrde da niko nije 
povrijeđen. 

"Bio j e to veliki obilazak. 
Šefovi obezb jeđenja sve su 
pretresli tražeći telefone sa 
kojih su, kako sumnjaju, p o -
slate informacije "Vijestima". 
Silu nijesu primjenjivali, s a 
m o su vršili pretres", kazao j e 
j edan o d sagovomika "Vi jes
ti". 

Do kraja radnog dana z b o g 
pooštrene kontrole, "Vijesti" 
nijesu uspjele da dođu do i n 
formacije koliko telefona j e 
zaplijenjeno, šta j e u njima 
n a đ e n o kao ni imena i p r e 
z imena trenutnih "stanovni 
ka" "Kambodže" . 

Osim naredbe da se hitno 
pronađu telefoni, menadžmet 

Pretres zbog fotografija: Ćelija u ZIKS-u Foto:PRIVATNA ARHIVA 

zatvora j e , prema istom i z 
vora, primijenio i mjera z a 
brane dostavljanja "Vijesti" 
zatvorenim osobama. 

"U toku ranih jutarnjih sati 
m o že m o da vidimo novine. 
Danas ih nigdje nije bilo. Z a 
branili su. Tek u 15 d o dva 
smo uspjeli da ih vidimo", k a 
zao j e o n juče . 

Ipak, objašnjava, naređenje 
da se pritvorenici izmjeste iz 
neuslovnih prostorija nije i z 
dato jer, kako ističe, nemaju 
gdje sa njima: "U jedno j od 
soba 'Kambodže' sada ima 18 
pritvorenika". 

Međutim, kakvo j e zaista 
stanje u istražnom zatvora 
"Vijesti" nijesu uspjele da 
saznaju, jer pomoćnik direk
tora ZIKS-a Zoran Magdeli-
nić nije želio da da dozvolu 
novinarki da ob iđe istražni 
zatvor. On j e ponovio da 
"Kambodže" nema već n e k o 
liko godina, dodajući da ne 
želi da komentariše izjave 
pritvorenika. 

"Nikada o d m e n e više 
nećete dobiti izjavu, možete 
j ed ino da se obratite PR 
službi", isključiv j e bio M a g -
delinić, koji j e prethodnog 
dana vrlo pohvalno govorio o 
uslovima u istražnom zatvo
ra. 

Upitan j oš j e d n o m da li važi 
dogovor od prije dva dana da 
se novinarki "Vijesti" o m o 
gući obilazak istražnog zat 
vora, Magdelinić j e b io k a 
tegoričan: "To sam Vam p o 
nudio jer ste pitali za 'Kam
bodžu'. Sada nema potrebe". 

0 "Kambodži" juče nije 
želio da se izjasni ni p r e d 
sjednik podgor ičkog Višeg 
suda Mušika Dujović, ko jem 
su "Vijesti" poslale dopis p i 
tajući ga koliko često j e o d l a 
zio u istražni zatvor tokom 
2 0 1 1 . godine , i da li j e tokom 
obilaska zatvora posjetio p r o 
storije u kojima borave prit
vorenici. Dujović j e upitan i da 
li j e znao da u sklopu i s -

Sa konferencije za medije u Bijelom Polju Foto:RČOKOVIĆ 

RADOVIĆ: Ni „к" od "Kambodže" 
Bijelo Polje - Direktor ZIKS-a Milan 

Radović rekao j e juče na konferenciji za 
medije u Bijelom Polju da su u opritvorskoj 
zgradi u Spužu napravljeni pomaci , te da j e 
proširena za 9 8 kreveta "za razliku o d prije 
nekoliko godina kada j e u pritvora bilo više 
o d 5 0 0 ljudi, a sada ih je 3 5 0 " . 

On j e kaznao da j e ako se ima u vidu i 
najavljeno proširenje kapaciteta, potpuno 
jasno da u istražnom zatvoru nema ni " k " o d 
"Kambodže" i pozvao "sve koji to žele da 
dođu i l ično se u to uvjere. 

Konferencija za medije juče j e u održana 
p o v o d o m posjete bjelopol jskom zatvoru šefa 
sektora za implementaciju projekata u d e 
legaciji EU u Cmoj Gori Nikole Berto-
linija. 

"Naravno, situacija u zatvorskim p r o s 
torijama može biti pobol jšana i o n o na čemu 
radimo je ubrzanje proseca implementacije 
projekta koji će promovisati primjenu a l 
ternativnih sankcija i bezuslovnu slobodu", 
kazao j e Bertolini najavljujući podršku za 
gradnju novih zatvorskih objekata. 

On j e naveo d a j e i zakonodavni okvir koji 
sada postoji u Cmoj Gori dobar i da j e u 
pitanju njegova implementacija. 

-Uslovi u zatvora treba da budu i biće 
poboljšani. Treba raditi na smanjenju tra
janja postupka, o d n o s n o smanjenju trajanja 
pritvora. Šteta j e vidjeti veliki broj ljudi koji 
dijele isti prostor za vrlo male kazne, ali u 
slučaju alternativnih sankcija njih bi manje 
bilo - kazao j e Bertolini. 

tražnog zatvora postoji o d 
jel jenje "Kambodža", s obz i 
rom na to da prema o d r e d 
bama Zakonika o krivičnom 
postupku nadzor nad i z 
vršenjem pritvora pada na 
njega kao predsjednika s u 
da. 

Prema ZKP-u, predsjednik 
suda ili sudija koga o n odredi 
dužan j e , najmanje dva puta 
godišnje da ob iđe pritvore
nike i da se , ako nađe za 

potrebno, i b e z prisustva n a 
dzornika i stražara, obavijesti 
kako se pritvorene o s o b e hra 
ne , kako im se obezbjeđuju 
drage potrebe i kako se sa 
njima postupa. Predsjednik, 
odnosno sudija, dužan j e i da 
pređuzme potrebne mjere da 
se otklone nepravilnosti 
u o č e n e prilikom obilaska zat
vora i da o svom obilasku 
sačini izvještaj koji podnos i 
predsjedniku Vrhovnog suda i 

dostavlja ministarstvu n a 
d ležnom za pos love pravo
suđa. 

Sagovomic i "Vijesti" kazali 
su da Dujović jeste dolazio u 
ZIKS, ali da prostorije u kojima 
se nalaze pritvorenici nije 
obišao nikada, pa nije ni m o 
gao da vidi da pritvorenici u 
"Kambodži" spavaju p o d v o 
jica u krevetu, i da ima i onih 
koji san traže na podu. 

T. PAVIĆEVIĆ 

MISTERIJA: Još se ne z n a uzrok smrti porodilje Elze Rastoder 

Porodica Ledinić frazi put do istine 
Rožaje - Davud Ledinić, n a j 

stariji brat Elze Rastoder (23) koja 
j e umrla 19. septembra, n e d u g o 
nakon što jo j j e urađen carski rez, 
izrazio j e želju da proda bubreg 
kako bi obezbi jedio novac p o m o ć u 
ko jeg bi saznao istinu o sestrinoj 
smrti. 

-Mi smo sirotinja i n e m a m o dragi 
način da zaradimo pare , a b e z njih 
oč ig ledno nikome nije stalo do 
l judskog života. Iako nam je rečeno 
da ć e rezultati obdukci je biti gotovi 
za 15 dana, ni nakon četiri s e d 
mice o d toga nema ništa. Plašimo 
se da pravi uzrok smrti neko 
pokušava da prikrije - rekao j e 
Ledinić. 

Elzino beživotno tijelo donijeli su 
19. septembra u beransku bolnicu 
njeni djever i jetrva. Tri dana prije 
toga ona j e otpuštena sa g i 
nekologi je gdje jo j j e nedjelju dana 
ranije urađen carski rez. Naložena 
j e obdukcija, a za slučaj se za in -
teresovalo i Više tužilaštvo u Bi
j e l om Polju. 

-I jutros j e majka uzela sestrinu 
sliku i dan nam j e p o n o v o p o č e o uz 
kuknjavu i vrisku. Cijela familija 
nam je u c m o zavijena z b o g 
gubitka a j oš teže pada što n e 
znamo istinu. Od n e č e g a j e morala 

da umre i mi žel imo da znamo 
razlog. Otišla j e u cvijetu mladosti, 
željna svoje d jece , o d koje 
posl jednje nije uspjela ni da 
zagrli. Prodaću bubreg da 
istjeram pravdu za sestra 
jer drugog načina n e 
mam - rekao j e Ledinić. 

Špekuliše se da j e Elza 
umrla usljed zapuštene 
tuberkuloze, komplikacija 
nakon carskog reza ili o d 
fizičkog nasilja. 

Njen suprug Elmir Ras
toder negira da ju j e 
tukao, kao i da j e 
bila bo lesna . 

-Žalila se j e 
dino na velike 
bo love u tr
buhu i p o 
vraćala j e . 
Nije kašljala, 
niti i s -
kašljavala 
sukrvicu -
rekao j e 
Rasto-
der. 

Naš 
nik 
b e -
ran-

ske bolnice Budo Dabetić j e i s 
ključio komplikacije uslijed carskog 

reza. On j e rekao da su 
operacija i pos topera -

tivni tok dobro prošli 
L, nakon č e g a j e p o -
I rodilja otpuštena, a 

pri jevremeno 

rođena b e b a j e poslata u i n 
kubator. 

Šestorica Elzine braće i majka, 
koja se n e diže iz postelje o d 
kćerine smrti, v e ć mjesec dana 
bezuspješno traže odgovor. 

- Nas niko ništa n e pita, osim 
novinara, predsjednika Opštine 

Niko nas nije pozvao ni da nas pita 
kako smo ni sumnjamo li u nešto. A 
Elza j e bila građanin C m e Gore, a 
n e Marsovac, pa bi valjda neko 
trebalo da se zapita - rekao j e 
Ledinić. 

Odugovlačenje nalaza obdukci je 
u njemu izaziva sumnju. Planira da 

Šestorica Elzine braće već mjesec dana bezuspješno traže odgovor na pitanje zašto 
je umrla njihoiva sestra. Sumnju izazvalo odugvlačenje nalaza obdukcije. Davud, 

najstariji brat, izrazio je želju da proda bubreg kako bi obezbijedio novac 
pomoću kojeg bi saznao istinu o sestrinoj smrti. Ledinići trde da ih 

niko iz državnih institucija nije pozvao da ih pita sumnjaju li u 
nešto, te da su im pomogli jedino novinari, gradonačelnik Rožaja 

Nusret Kalač i advokat Velije Murić, koji je ponudio besplatnu 
pravnu pomoć 

Nusreta Kalača koji mi j e b e z 
pogovora dao 5 0 eura kada j e 
trebalo da otputujem u Podgoricu i 
advokata Velije Murića koji j e 
ponudio besplatnu pravnu p o m o ć . 
Podrška putem sms poruka stiže i 
o d građana sa svih kontinenata, 
j ed ino državne institucije ćute. 

slučaj istjera d o kraja. Jedino na taj 
način će se odužiti mrtvoj sestri 
„koja im j e bila zakletva" i njenoj 
troje d jece koja će j e d n o g dana 
pitati za istinu. 

- Bez istine neću moć i m i m o ni 
da umrem - rekao j e Ledinić. 

A . S. 
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